

Urs Wäfler
Brunnenwiesenstrasse 8
8305 Dietlikon

KR-Nr. 16/2023

Parlamentsdienste des Kantonsrates
Hirschengraben 40
8090 Zürich

Dietlikon, 10. Januar 2023

Einzelinitiative

Sehr geehrte Damen und Herren,

ich reiche hiermit im Sinne von Art. 24 Bst. c. Verfassung des Kantons Zürich eine Einzelinitiative ein. Sie hat den Titel Entkriminalisierung von Ehrverletzungen.

Im Memorandum vom 24. Mai 2002 von der Organisation für Sicherheit und Zusammenarbeit in Europa steht geschrieben: „At one time, almost all OSCE countries had criminal defamation and insult laws. Over time, these laws have been repealed, invalidated by courts, or fallen into disuse in many OSCE participating States. Unfortunately, many criminal codes contained multiple articles punishing defamation and insult. Thus, even when parliaments and courts have acted, they have sometimes failed to remove all legal prohibitions against insult or all criminal sanctions for defamation. In communist countries and other anti-democratic regimes, such laws are often used to target political opponents of the government.

Today, when insult and criminal defamation laws are used, they are most often used to punish mere criticism of government policies or public officials, to stifle political discussion, and to squelch news and discussion that governments would rather avoid. It is relatively rare for a private individual (someone who is not a public official, elected representative, or person of means and influence) to persuade law enforcement representatives to use the tax dollars of the public to protect their reputations. In some OSCE countries, such laws are still used to systematically punish political opponents of the regime. Even in countries where these laws have fallen into a long period of disuse, it is not unheard of for an overzealous prosecutor to revive them for seemingly political purposes.“

Der OSZE-Beauftragte für die Freiheit der Medien und der Europarat setzen sich für eine Entkriminalisierung von Ehrverletzungen ein. Ehrverletzungen sollen strafrechtlich nicht mehr verfolgt werden können.

In den Vereinigten Staaten von Amerika gibt es auf Bundesebene keine Rechtsgrundlage, um Ehrverletzungen strafrechtlich verfolgen zu können, weil eine solche nicht mit dem Recht auf freie Meinungsäusserung vereinbar ist.

In der Antike waren Invektiven sehr weit verbreitet. Marcus Tullius Cicero setzte dieses rhetorische Stilmittel häufig ein. Gaius Valerius Catullus bediente sich auch der Invektive, um auf Missstände hinzuweisen.

Ich verlange im Sinne von Art. 23 Bst. d. Verfassung des Kantons Zürich die Einreichung einer Standesinitiative. Ehrverletzungen sollen nicht mehr unter Strafe gestellt werden, das Schweizerische Strafgesetzbuch soll revidiert werden.

Freundliche Grüsse



Urs Wäfler